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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,

ačkoliv je doba dovolených, Evro-
pu jistě čeká spíše horké politické 
léto, nežli tradiční „okurková sezo-
na“. Situace Řecka, uprchlická krize 
či možné vzplanutí nových bojů na 
Ukrajině nás nenechávají klidnými.

Evropský parlament opakovaně 
žádal posílení vnějších hranic EU a 
účinnější zásah v místech konfliktu 
s cílem zabránit humanitárním 
katastrofám, které vyhánějí lidi 
z domovů. Velmi proto oceňuji, 
že nakonec došlo k dohodě 

a povinné kvóty na uprchlíky 
nebudou. Musíme však pomáhat 
těm, kteří to skutečně nezbytně 
potřebují, stejně jako musíme 
tvrdě zasáhnout proti těm, kteří na 
převozu uprchlíků bohatnou. 

Jednání o řeckém dluhu je pro-
blémem vnitroevropským. Když 
se Řecko zadlužovalo a půjčovalo 
si peníze, nepotřebovalo referen-
dum. Odpovědnost dnes tak nese 
hlavně řecká politická reprezenta-
ce. Ústupky jsou jistě možné, ale 
dlužník musí projevit opravdovou 
vůli ke změně. Více než peníze po-
třebují Řekové reformovat státní 
správu a ekonomiku. Zde by měla 
být silná kontrolní role EU, jinak 
bude další podpora jen plýtváním 
sil.

Je to přesně rok, kdy jsem zasedla 
po úspěšných volbách do posla-
neckých lavic Evropského parla-
mentu. Po jednom, byť rušném, 
roce je možná předčasné dělat zá-
věry, ale určité hodnocení učiním. 

O EU si často oprávněně myslíme, 
že postupuje těžkopádně a byro-
kraticky. Přesvědčila jsem se, že 
tomu tak nemusí být, pokud se jed-
ná o skutečně zásadní témata a po-
kud je to politická priorita. Příkla-
dem může být schválení asociační 
dohody s Ukrajinou, příprava „in-
vestičního balíčku“ či přesun pro-
středků na kohezní politiku, díky 
kterému se podařilo zachránit pro 
Českou republiku až 80 mld. korun. 

Také já si přeji, aby Unie byla efek-
tivní. Právě proto prosazuji méně 
regulace a jen v těch nezbytných 
oblastech. Naopak v bezpečnostní 
a zahraniční politice podporuji více 
akceschopnosti. I proto soudím, že 
práce europoslance může být smy-
sluplná. 

Michaela Šojdrová

dorozumíte se v bruselu? Zkuste to a vyhrajte!
Stejnou hádanku dostali od Michaely Šojdrové delegáti květnového sjezdu KDU-ČSL 
ve Zlíně. A protože je dobré podělit se s ostatními, přinášíme ji dnes i vám: 

„MEP požádal APA, aby odnesl amendmenty na CULT. APA se cestou stavil 
u holubníku a před Mickey Mousem potkal EPP advisorku FEMM, se kterou 
probral voting list. Kvůli tomu málem nestihl začátek WG a podklady pro 
ČND chystal už ve spěchu. MEP byl však spokojen!“

Že nevíte, co text znamená? Zkuste si aspoň tipnout! Čas máte až do 20. září 2015, 
kdy ze všech odpovědí došlých na adresu michaela.sojdrova@ep.europa.eu 
vylosujeme šťastného majitele sladké belgické odměny.

Přejeme krásné léto plné jen těch nejkrásnějších zážitků!



Doma
důležitá je kvalita vzdělání

Michaela Šojdrová ambasadorkou pro podnikatelské vzdělávání

Parlamentem přijatá „Zpráva o krocích 
v návaznosti na provádění boloňského 
procesu“ zdůrazňuje, že vzdělávání je 
zásadním pilířem společnosti, který má 
stěžejní dopad na zaměstnanost. Jako 
místopředsedkyně Výboru pro kulturu 
a vzdělávání se na zprávě výrazně po-
dílela i poslankyně Michaela Šojdrová.

„Můj příspěvek k této zprávě spočíval 
zejména v apelu na to, aby vyhlášené 
cíle zahrnovaly kvalitu vzdělávání a vý-
zkumu v terciárním sektoru. Do zprávy 
jsem prosadila výzvu k tomu, aby jed-
ním z ukazatelů plnění bylo i zvýšení 

Při příležitosti založení Evropské sítě 
pro podnikatelské vzdělávání, kterou 
iniciovala organizace Junior Achie-
vement a Evropská komise, byla eu-
roposlankyně Michaela Šojdrová 
jmenována velvyslankyní pro prosa-
zování podnikatelského vzdělávání 
v členských státech.

„Aby byla Evropa úspěšná, musí zvolit 
takový přístup, jenž podporuje u mla-
dých lidí kreativitu, schopnost nést ri-
ziko, zvládání neúspěchu a odpovědné 
jednání,“ uvedla europoslankyně.

Šojdrová je v Evropském parlamentu 
také zpravodajkou k usnesení o pod-
poře podnikání mladých prostřednic-
tvím vzdělávání a odborné přípravy. Ve 

zaměstnatelnosti absolventů, na což 
se klade důraz také ve strategii Evropa 
2020,“ uvedla europoslankyně. Spolu 
s kolegy z jiných frakcí rovněž zdůrazni-
la potřebu zaměřit diskusi na nevyužitý 

zprávě navrhla zřízení sítě, jejímž cílem 
bude výměna osvědčených postupů 
v oblasti podnikatelského vzdělávání 
napříč Evropou. Zprávu budou poslan-
ci projednávat počátkem září.

„Jsem ráda, že mohu být součástí nové 
evropské sítě, jejíž zřízení jsem sama 
doporučila ve zprávě pro Evropský par-
lament. Podnikatelské vzdělávání na 
všech stupních může být velmi účin-
ným nástrojem pro motivaci a rozho-
dování mladých lidí vydávat se na drá-
hu vlastního podnikání a v této kariéře 
také uspět,“ doplnila Šojdrová.

Caroline Jenner, výkonná ředitelka Ju-
nior Achievement Europe, ke jmeno-
vání europoslankyně Šojdrové uvedla: 

Moje výbory v Evropském parlamentu

CULT
Výbor pro kulturu a vzdělávání 

(CULT) se zabývá především podporou 
vzdělávání v Evropě, jeho dostupností 

a kvalitou či ochranou kulturního 
dědictví. Ve výboru působím jako 

místopředsedkyně.

EMPL
Výbor pro zaměstnanost a sociální věci 

(EMPL) se zaměřuje zejména na
zaměstnanost a na problematiku ochrany, 
bezpečí a práv pracovníků všech generací.

Spadá pod něj také téma odborného 
vzdělávání.

FEMM
Výbor pro práva žen a rovnost pohlaví 

(FEMM) řeší ochranu práv žen, politiku 
rovnosti příležitostí na trhu práce, prosa-
zuje odstraňování násilí a diskriminace 

založené na rozdílu pohlaví.

potenciál vysokoškolského vzdělávání 
pro povzbuzení růstu a úlohu mobility 
ve vzdělávání pro mezikulturní učení. 

Boloňský proces se datuje od roku 
1999, kdy byla ve zmíněném italském 
městě podepsána deklarace o spolu-
práci, jež má za cíl zpřehlednit systémy 
vysokoškolského vzdělávání v Evropě. 
Otevřela se tak mimo jiné cesta k vzá-
jemnému uznávání studia v zahraničí 
a mobilitě studentů i akademických 
pracovníků. Dnes je do Boloňského 
procesu zapojeno 46 zemí Evropy.

„Jsem velmi potěšena, že Michaela 
tuto roli přijala, protože je skutečnou 
odbornicí pro oblast vzdělávání, a její 
zpráva tak muže mít praktický přesah 
do jejích dalších aktivit v této oblasti 
v  ČR i v EU.“

http://www.europarl.europa.eu/sides/getDoc.do?type=TA&reference=P8-TA-2015-0107&language=CS&ring=A8-2015-0121%22
http://ee-hub.eu/
http://www.europarl.europa.eu/committees/cs/cult/search-in-documents.html?ufolderComCode=CULT&ufolderLegId=8&ufolderId=02478&linkedDocument=true&urefProcYear=&urefProcNum=&urefProcCode
http://www.jaeurope.org/


O ženách a mužích doma i v evropě
Tématem strategie EU pro rovnost 
žen a mužů pro období po roce 2015 
se začátkem června zabývali poslanci 
Evropského parlamentu. Poslanecký 
klub Evropské lidové strany připravil 
vůči původnímu návrhu z řad socialistů 
alternativní text zprávy, který byl 
oproštěn od ideologického pohledu a 
akcentoval hlavně praktické kroky.

v Evropě

rodičovství není v české republice dostatečně doceněné
Říká v rozhovoru Michaela Šojdrová

Proč je slaďování rodinného 
a profesního života tématem 
pro politiky?
Politickým tématem se to stává ve chvíli, 
kdy se společnosti nedaří zvrátit demo-
grafický trend, v němž klesá porodnost. 
Tlak na rodiče je už tak velký, že ženy 
založení rodiny odkládají, nebo se roz-
hodnou, že děti nebudou mít vůbec. Věk 
porodu prvního dítěte postupně roste, 
dnes první dítě žena porodí v průměru ve 
29 letech a mnohdy už další dítě nemá. 
Ano, mít či nemít dítě je osobní věc, ale 
společnost to musí řešit z pragmatických 
důvodů. Musí si říct, že jako národ ne-
chce, abychom vymírali. Navíc v někte-
rých zemích je vidět, že se s tím úspěšné 
bojovat dá, a nemám na mysli migraci.

Jak vidíte situaci v ČR?
Situaci v ČR hodnotím velmi špatně. 
Když jsem slyšela, že vláda chce navrh-
nout kurzarbeit (firmy, kterým dočasně 

poklesne objem zakázek, nemusí pro-
pouštět, neboť jejich mzdy doplatí stát), 
tak mi není jasné, proč raději v dnešní 
době neřeší podporu zaměstnavatelů, 
kteří chtějí zaměstnat na zkrácený úva-
zek maminky s malými dětmi. Zaměst-
navatele je potřeba motivovat, aby se 
jim zaměstnávání matek vyplatilo. 

Jakou roli může sehrát EU?
Regulací to řešit nejde, avšak na dru-
hou stranu EU má nástroje, kterými 
může motivovat členské země k něja-
kým aktivitám. EU by měla pomáhat 
především tím, že bude zprostředková-
vat výměnu dobrých zkušeností. Měla 
by v první řadě zmapovat, jaká je po-
rodnost a situace rodin v jednotlivých 
státech, a také to, jak k tomu vlády při-
stupují.

Co dalšího by České republice 
pomohlo?
SSpolečnost by v první řadě měla na-
hlas říct, že si maminek váží. Hodnota 

mateřství rodičovství totiž není v Čes-
ké republice dostatečně doceněná. 
Už jen tím, že se doba péče o děti na-
zývá dovolenou, je značně zavádějící. 
O žádnou dovolenou se přece nejedná. 
Pomoct by do značně míry mohlo také 
zvýhodnění v rámci penzijního pojiště-
ní, které vláda připravuje.

Jaký máte názor na zavedení 
otcovské dovolené?
Myslím si, že je potřeba, ale nedá se na-
řídit. Důležité je, aby do toho tatínkové 
šli dobrovolně a nikdo je nenutil. U nás 
se do sdílené rodičovské zapojuje jen 
symbolické procento, asi 1,6 % mužů. 
Ti, co ji absolvují, ale mají dobré zku-
šenosti a doporučují ji. Jsem přesvěd-
čena, že se jedná o způsob, jak alespoň 
některým maminkám umožnit, aby se 
vrátily do své profese a necítily mar-
nost svého vzdělání. 

Celý rozhovor Lucie Bednárové s euro-
poslankyní Michaelou Šojdrovou nalez-
nete na www.euractiv.cz

mohlo pracovat v odvětvích s přidanou 
hodnotou, více se jich mohlo věnovat 
podnikání, aby se mohly vrátit po ma-
teřské a rodičovské dovolené do pra-
covního procesu apod. Hovoří o rov-
nosti v odměňování, hlavně dodržení 
zásady „stejné odměny za stejnou prá-
ci nebo práci stejné hodnoty“. Přestože 
návrh v konečném hlasování neuspěl, 

stal se dobrou inspirací pro budouc-
nost. To ostatně potvrdila na samém 
konci června mezinárodní konference 
k problematice slaďování pracovního a 
rodinného života, která se na pozvání 
Michaely Šojdrové uskutečnila v sídle 
českého Senátu. Eurokomisařka Věra 
Jourová zde představila plány Evrop-
ské komise, která by měla v příštím roce 

Lidovecký text vychází z předpokla-
du, že ženy a muži by měli mít stejnou 
možnost se svobodně rozhodnout, do 
jaké míry se chtějí věnovat svému po-
volání a jak chtějí sloučit práci a rodin-
ný život, a zároveň kritizuje stereotypy 
ve vnímání žen a mužů. Zabývá se i 
konkrétními opatřeními, aby více žen 

přijít s novou iniciativou v dané oblasti. 
Následovala reflexe ze strany političek 
z České republiky, Polska, Francie, Ra-
kouska a Slovenska v návaznosti na si-
tuaci v každé z těchto zemí. Ve druhém 
panelu konference pak zástupci nezis-
kového a byznys sektoru představili 
své návrhy a zkušenosti z praxe.

Rozhovor

http://www.europarl.europa.eu/sides/getDoc.do?type=AMD&format=PDF&reference=A8-0163/2015&secondRef=001-001&language=CS
http://www.euractiv.cz/socialni-politika/interview/michaela-sojdrova-sladovani-pracovniho-a-rodinneho-zivota-012731
https://www.youtube.com/watch?v=WEIubh4nY0s
https://www.youtube.com/watch?v=WEIubh4nY0s
https://www.youtube.com/watch?v=WEIubh4nY0s
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Evropský parlament schválil na svém 
dubnovém zasedání usnesení k pro-
následování křesťanů v celém světě. 
Mimo jiné odsoudil útoky na křesťanské 
komunity v různých zemích a vyjádřil 
svou solidaritu s rodinami obětí. Při-
pomněl, že svoboda náboženského vy-
znání a přesvědčení je významným způ-
sobem porušována v 82 zemích ze 196 

Výkonné instituce nejen EU, ale i člen-
ských zemí v otázce připravenosti 
a účinné reakce na zvýšenou míru imig-
race do EU selhaly. Evropský parlament 
může sice v této věci apelovat, ale sám 
nemá pravomoc něco změnit.

Již na konci roku 2014 jsme schválili 
v parlementu usnesení, ve kterém jsme 
vyzvali k ucelenému přístupu k migraci. 
Nehovoří o kvótách, zato jsou v něm vy-
jmenovány kroky k tomu, aby bylo po-
moženo zemím EU čelícím největšímu 
tlaku. Těmi jsou urychlené zpracováva-
ní žádostí o azyl a navracení těch, kteří 
na něj nemají nárok, a posílení ochrany 

Ve středu 27. května 2015 byla na 
esplanádě před Evropským parlamentem 
za přítomnosti evropského komisaře pro 
kulturu a vzdělávání Tibora Navracsicse 
a místopředsedkyně klubu Evropské 
lidové strany Sandry Kalniete odhalena 
plastika z dílny české umělecké skupiny 
Pode Bal. Dílo ukazuje na jeden ze 
zločinů na drátech železné opony. Krátce 
po odhalení byl však na umělce vyvíjen 
nátlak k jeho odstranění, který se opíral 
o výhrady zástupců levice. Díky aktivnímu 
přístupu Michaely Šojdrové se však 
podařilo dílo uhájit až do plánovaného 

europoslanci odsoudili 
pronásledování křesťanů

evropa solidární, ale zodpovědná 
ke svým občanům

Šojdrová se v bruselu zastala českých umělců

Krátce z činnosti 
europoslankyně
Do textu zprávy o integrovaném přístupu 
k evropskému kulturnímu dědictví, 
kterou jsem měla jako stínový zpravodaj 
Evropské lidové strany na starosti, se mi 
podařilo prosadit celkem dvacet pět po-
změňovacích návrhů a zlepšení, mezi nimi 
například zahrnutí aspektu mobility ma-
nažerů kulturních památek, což je vlastně 
takový „Erasmus pro kastelány“. 

Evropský parlament schválil i díky mému 
hlasu vznik Evropského fondu pro stra-
tegické investice, který je veřejnosti spíše 
znám jako Junckerův investiční plán. Do 
3 let by měl zmobilizovat nové investice až 
do předpokládané výše 315 miliard EUR.

Podpořila jsem usnesení ke zprávě Evrop-
ské komise o pokroku Turecka za rok 2014 
a k problematice jsem vystoupila i na plénu 
Evropského parlamentu ve Štrasburku.

Hlasovala jsem pro přijetí směrnice o 
spotřebě igelitových tašek, která státy 
pozitivně motivuje k zodpovědnějšímu 
chování.

V domovské Kroměříži jsem uspořádala 
oslavu dne matek, neboť mateřství a rodi-
čovství si zasluhuje naši největší podporu.

Zvedla jsem ruku pro změnu víceletého 
finančního rámce (VFR) na období 
2014–2020. Bez této změny by Česká 
republika přišla až o 80 mld. korun.

Jednoznačně jsem podpořila návrh na 
výrazné zvýšení prostředků z Evropského 
sociálního fondu pro Iniciativu na podpo-
ru zaměstnanosti mladých lidí.

Na plénu Evropského parlamentu jsem se 
vyslovila pro uznání arménské genocidy 
ze strany Turecka, ale zároveň i pro usmí-
ření mezi Armény a Turky. 

Spolu s většinou českých kolegů jsem 
podpořila usnesení Evropského parla-
mentu k současnému vztahu EU a Ruska 
a považuji je za jedno z opravdu klíčových 
hlasování poslední doby.

Můj hlas dostalo i usnesení, které je 
namířeno proti nadužívání alkoholu a 
proti rizikům alkoholismu se zvláštním 
důrazem na těhotné ženy a mladistvé.

(což představuje 42 %), přičemž křes-
ťané jsou nejpronásledovanější nábo-
ženskou menšinou na světě. Evropský 
parlament pak také vyzval muslimské 
autority, aby plně odsoudily všechny 
teroristické útoky, včetně těch, které 
se zaměřují na náboženské komunity 
a  menšiny, a obzvláště křesťany.

hranic. Usnesení zároveň volá po vyna-
ložení adekvátních prostředků EU (mj. 
speciální fond pro azyl a migraci). 

Evropa musí být solidární, ale v první 
řadě také zodpovědná vůči svým ob-
čanům. Je nezbytné s chladnou hlavou 
rozlišovat mezi uprchlíky z válečných 
zón, kteří čekají na naši pomoc a mezi 
nelegálními ekonomickými imigranty. 
Určitým východiskem by mohlo být zří-
zení a správa dalších uprchlických tábo-
rů na africkém kontinentě a na Blízkém 
východě za vojenské asistence sil stá-
tů EU a s prostředky na důstojný život 
uprchlíků. 

ukončení expozice a v průběhu léta bude 
vystaveno v Sovových mlýnech v  Praze.

https://www.facebook.com/michaela.sojdrova
https://twitter.com/msojdrova
http://www.sojdrova.cz/
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